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Les graelles salarials i el comple-
ment conegut com a no-GAdA 
continuen centrant el debat po-
lític i social, tornant a ser objec-
te de preguntes durant la roda 
de premsa posterior al Consell 
de Ministres d’aquest dimarts. 
El ministre portaveu, Guillem 
Casal, ha reiterat que la propos-
ta del Govern per a l’aplicació 
del no-GAdA als treballadors 
de l’administració pública es 
manté entre l’1% i el 8%. 

En aquest sentit, ha destacat 
que “el Govern va a una reunió 
amb una proposta que sap que 
pot assumir”, tot fent referèn-
cia a les contrapropostes sindi-
cals que superen aquest llindar 
i arriben a percentatges més 

Casal admet que les reunions podrien ajornar-se fins després del Debat d’Orientació Política
ARXIU

Un moment d’una de les reunions entre els sindicats i l’Executiu.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

elevats, com els que reclama 
l’Administració general.

Casal ha explicat que l’ofer-
ta del Govern és una proposta 
global que combina el comple-
ment no-GAdA i la revisió de 
les graelles, i que es va formu-
lar com una situació de partida, 
basada en una estimació econò-
mica objectiva. “El Govern no 
va fer una proposta minorada 
ni majorada, sinó atansant-se a 
la realitat i que fos assumible”, 
ha defensat. 

Així doncs, el ministre porta-
veu ha assenyalat que les con-
trapropostes també han de ser 
sostenibles, tenint en compte 
el cost econòmic que aquestes 
poden suposar. Ha detallat que 
el complement no-GAdA està 
quantifica, segons va apunatr 
el ministre de funció pública 

i transformació digital, Marc 
Rosell, en cinc milions d’euros 
anuals i que aplicar un incre-
ment del 12% o del 18% —com 
demanen alguns sindicats— 
implicaria un augment pressu-
postari “notable”. “És d’una lò-
gica aclaparadora”, ha afirmat 
el ministre Casal.

D’altra banda, el ministre ha 
remarcat que les trobades amb 
les organitzacions sindicals 
s’estan convocant de manera 
progressiva, i que “s’intentarà 
que es puguin dur a terme de 
cara a la setmana vinent”. Tan-
mateix, ha avançat que el calen-
dari que es treballa preveu cele-
brar reunions entre dimecres 
i divendres d’aquesta setmana 
amb l’objectiu de “tancar molt 
ràpidament” una proposta de-
finitiva. El Govern, segons ha 
dit, ha fet una valoració de les 
contrapropostes dels diferents  
sindicats i espera concretar en 
aquestes trobades tant l’incre-
ment final del no-GAdA com la 
revisió de les graelles i una ca-
lendarització clara.

Finalment, el ministre ha re-
cordat que una altra de les me-
sures que actualment s’estan 
treballant és la relativa a l’apli-
cació de les graelles salarials. 
En aquest cas concret, a dife-
rència del que passa amb el no-
GAdA, el seu desplegament es 
preveu en dues fases diferenci-
ades: una primera fase que tin-
dria lloc el gener de 2026, i una 
segona fase que s’activaria el 
gener de 2027. .

Un Executiu que no es mou de l’1 
i el 8% d’increment del no-GAdA

LES GRAELLES SALARIALS I EL COMPLEMENT

Estira-i-arronsa entre Govern i sindicats
Tema del dia

Guillem Casal

«El Govern no va fer 
una proposta minorada 
ni majorada, sinó 
atansant-se a la realitat 
i que fos assumible»

MINISTRE PORTAVEU
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Durant un cap de setma-
na de juny, el centre histò-
ric d’Andorra la Vella can-
via de ritme. L’olor de pe-
dra antiga es barreja amb 
els acords d’una guitar-
ra elèctrica, una veu soul, 
una base electrònica o un 
quartet de corda. Això és 
el Jambo Street Music, el 
festival que ha consolidat 
el seu caràcter propi a for-
ça de música, proximitat 
i identitat local.

En la seva dotzena edi-
ció, el Jambo ha tornat a 
demostrar que no calen 
grans estadis ni noms me-
diàtics per fer vibrar un 
país. L’aposta és clara: mú-
sica en viu, accés gratuït i 
espais públics. Però el més 
interessant del Jambo no 

Els comuns han acordat 
unificar les ordenacions 
d’accés al medi natural, 
una decisió que respon a 
la necessitat de posar co-
herència en la normativa 
que regula el trànsit rodat 
als camins de muntanya 
del país. Aquesta inicia-

El pas coherent i necessari 
per protegir el medi natural

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

tiva, plantejada arran de 
la petició del Cos de Ban-
ders, permetrà simplifi-
car la gestió i facilitar la 
interpretació de les nor-
matives tant per part de 
les autoritats com dels 
usuaris.

Fins ara, cada parròquia 

estratègia compartida 
que vetlli per la conserva-
ció del seu entorn. Aquest 
acord no és una crítica a la 
gestió anterior, sinó una 
oportunitat per reforçar 
la protecció ambiental 
amb una visió unificada i 
sostenible.

l’aplicació efectiva de les 
normes. El nou text base, 
que recollirà les aportaci-
ons dels set comuns, no 
només busca ordenació, 
sinó també eficiència, tot 
respectant les particulari-
tats de cada territori. 

Andorra necessita una 

No només busca 
ordenació, sinó 
també eficiència

Jambo Street 
Music

disposava del seu propi re-
glament, fet que genera-
va confusió i dificultava 
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rer, com feia temps que 
no feia. A la plaça Rebés, 
en ple Jambo Street Mu-
sic, punxava Oscar Vega, 
un DJ que conec bé per 
les seves sessions al Next. 
Enyorava aquesta experi-
ència i tenia ganes de re-
cuperar aquella sensació 
de comunió amb el so, 
el ritme i l’ambient noc-
turn. La seva sessió va ser 
magnífica, com sempre. 
Llàstima que només vam 
poder gaudir-ne una ho-
ra. La pluja —tan impre-
visible com habitual als 
vespres de juny— va posar 
punt final al concert. Però 

és només la programació 
—amb artistes andorrans 
com Isolda, Patxi Leiva o 
Zèfir Duo, i figures inter-
nacionals com Kolinga o 
Ramon Mirabet—, sinó la 
manera com el festival ha 
teixit un vincle comuni-
tari a través de la cultura.

He de reconèixer que 
gairebé mai tinc temps 
d’escoltar música, i com 
que m’agrada molt, acos-
tumo a aprofitar el gim-
nàs per gaudir-ne mentre 
em moc. Però aquest dis-
sabte a les vuit vaig deci-
dir aturar el ritme i sortir 
a escoltar música al car-

aquella estona va valer la 
pena: no només per la mú-
sica, sinó perquè em va re-
cordar per què m’agrada 
tant deixar-me portar pel 
directe, pel moment i pel 
que passa fora de les pan-
talles.

El format distribuït per 
escenaris petits, sovint 
improvisats entre faça-
nes i places, trenca les bar-
reres habituals entre pú-
blic i músics. El vianant es 
converteix en espectador, 
i sovint en participant. És 
en aquest intercanvi cons-
tant on rau la força del 
Jambo: una experiència 

de proximitat que dignifi-
ca tant el patrimoni arqui-
tectònic com el musical. 
Durant el festival, vam po-
der gaudir de música en 
directe gratuïta i accessi-
ble per a tothom, amb un 
bon ambient i, en la major 
part dels casos, acompa-
nyats pel bon temps pri-
maveral. L’esdeveniment 
es consolida com una pro-
posta oberta, familiar i in-
tegradora.

També cal destacar l’en-
focament intergeneracio-
nal: famílies, joves, turis-
tes i residents compartei-
xen espai amb naturalitat. 
El carrer esdevé lloc de tro-
bada, no només d’oci, sinó 
de vida cultural compar-
tida. En un moment en 
què molts festivals tendei-
xen a la massificació i a la 
uniformització, el Jambo 
Street Music aposta per la 
singularitat local i el valor 
de l’espai públic com a es-
cenari democràtic. Per ai-
xò, més que un festival, és 
una manera d’entendre la 
cultura com a servei, com 
a celebració i com a iden-
titat. .
Professora, investigadora 
i traductora

La finestra

Oberta
FABIOLA SOFIA

MASEGOSA
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Avui contemplem una 
sèrie de reivindicacions 
socials totalment perti-
nents que se centren so-
bretot en dues grans te-
màtiques. La primera és 
la condemna de l’espe-
culació salvatge, aquella 
que posa el territori al ser-
vei no de les persones, ni 
tan sols de les riques, si-
nó al servei de grans mo-
viments de capital en for-
ma de fons d’inversió. Ens 
fa por que aquesta línia fi-
nancera ofegui la rique-
sa natural de paratges an-
dorrans, cerdans o ara-
nesos, per esmentar les 
zones més conflictives. La 
segon, és el clam per l’ha-
bitatge, un clam que in-
dica que la nostra socie-
tat funciona al revés de la 
lògica que marca la pros-
peritat i la riquesa soci-
al. Economistes com An-
ton Costas ja no parlem 
de Thomas Piketty, no es 
cansen de denunciar que, 
dins de la mateixa lògi-
ca capitalista, la propie-

Contra la falta d’habitatge: urbanisme
LA TRIBUNA

AMADEU

GALLART

tat immobiliària ha re-
negat, en molts casos, de 
les seves finalitats intrín-
seques i s’ha convertit en 
un dels elements més per-
versos del funcionament 
de la nostra societat.  

Un bon planejament 
urbanístic ho és tot 
menys pacífic. Avui dia 
no es tracta de fer línies 
sobre plànols acolorits de 
les més diverses tonalitats 
cromàtiques. És una acti-
vitat essencialment polí-
tica amb repercussions 
molt directes sobre els be-
neficis especulatius que 
alguns agents esperen.  El 
que es tractaria, doncs, 
fàcil de dir, és de definir 
quin tipus de territori, ur-
bà i urbanitzable volem. 
Cal, doncs, posar limita-
cions als índexs de cons-
tructibilitat a la vegada 
que es reserven espais su-
ficients per a l’habitatge 
protegit, habitatge que 
una vegada construït no 
s’ha d’integrar amb faci-
litat al mercat lliure de la 
compravenda. I això sem-
bla tòpic i senzill, però és 
molt complicat de fer-ho 
si al darrere no hi ha una 
voluntat política clara, 

ben sostinguda pels sec-
tors socials que més ho 
necessiten. El tema, amic 
lector, és complicat. Hi ha 
molts interessos al mig de 
tot plegat.

Una altra qüestió és el 
clam per a l’habitatge. 
Benvingudes siguin les 
manifestacions, les pro-
clames dels partits o en-
titats més sensibilitzats... 
tot plegat greixa la pesa-
da maquinària adminis-
trativa que han d’impul-
sar les diverses instituci-
ons públiques. Creiem, a 
tots ens agrada fer les nos-
tres proclames, que cal 
arribar a la reivindicació 
constitucional. No n’hi 
ha prou amb la retòrica 
benintencionada que tot-
hom té dret a l’habitatge. 
Cal impulsar la ubicació 
jurídica de la reivindica-
ció habitacional al ma-
teix nivell que es fa amb 
els serveis sanitaris o els 
d’ensenyament. Si avui 
tenim plenament assu-
mit el fet que no hi ha cap 
nen o nena sense plaça es-
colar, que no hi ha cap pa-
cient sense una atenció 
sanitària, el mateix ha 
de passar amb l’habitat-

ge: cap família, o la uni-
tat de convivència que si-
gui, sense un sostre dig-
ne! Si és possible fer-ho en 
els sectors indicats, tam-
bé es pot fer en aquest. 
Ah! Sí. Escolto la resposta 
de l’amic lector. Hi ha im-
menses quantitats de di-
ners en joc... Cal contra-
restar-ho amb la política 
encarnada en un bon ur-
banisme.

Avui, els plans urbanís-
tics amb força operativa 
es presenten com una ei-
na indispensable. Cal im-
pulsar-los i, sobretot, cal 
actualitzar-los. Quin pla 
urbanístic, local, territo-
rial... que sigui presenta-
ble, pot emparar jurídica-
ment el creixement des-
bocat del totxo andorrà, 
de les urbanitzacions cer-
danes o araneses... o els 
dèficits d’habitatge asse-
quible enmig de la voràgi-
ne constructora? Ens pre-

guntem, quin urbanisme 
hi ha darrere de les des-
truccions de grans espais 
per fer uns beneficis que 
només beneficiaran uns 
capitals anònims? Si més 
no, abans, un identifica-
va la riquesa familiar que 
comportava una inversió 
immobiliària... ara, so-
vint, no tenim ni el con-
sol de saber a qui benefi-
cia la destrucció del nos-
tre patrimoni natural.

Podem, una vegada 
més, adjudicar la causa 
de tot plegat a elements 
unilaterals —com es fa 
amb el fenomen del turis-
me massiu— que cal com-
batre, però no s’aconse-
guiran solucions sòlides 
sense el replanteig de les 
bases jurídiques, urba-
nístiques, que sustenten 
el nostre funcionament 
social i econòmic. I això, 
amb un horitzó de refor-
ma constitucional que 
no té per què ser utòpi-
ca, s’ha de fer amb un pla-
nejament audaç, el qual 
compti amb el suport del 
vot dels sectors socials 
més perjudicats per l’es-
peculació. .
Economista

EL PERIÒDIC

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

La primera gran lliçó és que la 
UE sols accepta la lliure circula-
ció de mercaderies -sense dua-
na- entre la UE i un petit estat si 
l’IVA del petit estat és -com a mí-
nim- del 15%. Gibraltar funcio-
narà sense control duaner entre 
Gibraltar i Espanya a la frontera 
física, a canvi de tenir un IVA ge-
neral que estarà entre el 15% i el 
17%.

Per aquest motiu podem afir-
mar que l’Acord d’Associació 
entre Andorra i la UE seria, en 
veritat, un acord de NO-associa-
ció. En el sentit que Andorra no 
podrà gaudir mai d’una lliure 
circulació de mercaderies sen-
se aturar-se a la Duana per liqui-
dar l’IVA/IGI, mentre no tingui 
un IVA mínim del 15%. Fet que 
ens porta a confirmar l’absurdi-
tat de l’actual text d’Acord d’As-
sociació: Andorra acordaria la 
incorporació de tot el feixuc ca-
bal comunitari de gairebé 4.000 
normatives actuals i totes les fu-
tures directives i reglaments, 
cediríem la sobirania jurídica, 
la sobirania en immigració... 
però continuaríem sense lliure 
circulació de mercaderies ni de 
serveis. La UE no aixeca duanes 
si no tenim un IVA general de, 
com a mínim, el 15% i la realitat 
és que el model econòmic d’An-
dorra no s’ho pot permetre Per 
tant, cediríem la sobirania le-
gislativa, judicial i d’immigra-
ció, però sense lliure circulació 
de mercaderies ni prestació de 
serveis.

Constatem que l’11 de juny 
del 2025, quatre poders polítics 
(la UE, el Regne Unit, Espanya i 
Gibraltar) van assolir un acord 
polític que estableix la base del 
futur tractat entre la UE i el Reg-

Les lliçons 
de Gibraltar

LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ni comparteixin 
els temes estratè-
gics comuns.

L’acord polític 
de Gibraltar ens 
dona dues grans 
lliçons. La prime-

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX

Un acord a mida, com el que Gibraltar ha demostrat que 
és possible. Aquesta és la realitat, Gibraltar ens dona 
lliçons. La resta és propaganda de poca volada

ne Unit sobre Gibraltar i les se-
ves relacions concretes amb Es-
panya.

La realitat de Gibraltar és 
molt diferent de la d’Andorra. 
Ells tenen mar, un port mili-
tar -estratègic- a l’Estret de Gi-
braltar, un aeroport internaci-

onal, una relació històrica amb 
el Regne Unit i la Corona brità-
nica i un llarg etcètera que fan 
que l’acord entre la UE i Gibral-
tar -o diguem entren la UE i el 
Regne Unit sobre Gibraltar- no 
sigui directament comparable 
amb l’acord d’Andorra i la UE, 

ra ja l’hem destacada, i és que 
sense un IVA mínim del 15% no 
hi ha lliure circulació de mer-
caderies. La segona gran lliçó és 
que aquest acord estratègic de-
sacredita tot el ventall de mis-

Passa a la pàgina següent



OpinióDimecres, 18 de juny del 2025 7

satges de la por que han fet cir-
cular aquells que són favorables 
a l’Acord d’associació entre la 
UE i Andorra. Analitzem un per 
un com cauen els arguments de 
la por i analitzem les lliçons que 
en podem treure:

1- No és veritat que la UE ha-
gi decidit que les relacions amb 
els petits estats europeus sols es 
puguin fer per la via d’un Acord 
d’associació. Constatem que, 
per al cas de Gibraltar, s’ha as-
solit un pacte polític per redac-
tar un acord fet a la mida de la 
complexa realitat de Gibraltar i 
que té en compte els interessos 
de totes les parts. Un acord que 
inclou quelcom tan complicat 
com el reconeixement de la so-
birania de Gibraltar.

2- No és veritat que la UE pe-
nalitzi als petits estats que no 
hagin acceptat l’Acord d’associ-
ació. Per exemple, els petits es-
tats tenim davant un problema 

imminent: la pròxima aplica-
ció de la normativa “entry-exit” 
entre l’espai Schengen i els pa-
ïsos veïns. La realitat és que An-
dorra, tot i ser bons minyons en 
la negociació de l’Acord d’asso-
ciació, encara no tenim la so-
lució “entry -exit” tancada. En 
canvi, Gibraltar -que va sortir 
de la UE amb el Brexit- ja tenen 
un pacte polític tancat. Mòna-
co, de qui els nostres poders po-
lítics ara en diuen les mil pes-
tes, tenen un acord tancat per-
què són un espai reconegut 
com gairebé Schengen. Tot i 
que van acordar la suspensió de 
l’Acord d’associació. Efectiva-
ment, Gibraltar ha aconseguit 
un acord polític segons el qual, 
la frontera Schengen passa a es-
tar al port i a l’aeroport, i el pas 
de persones i mercaderies per 
la “reixa” de la frontera de Gi-
braltar passarà a ser lliure per 
als treballadors i visitants... sen-
se haver signat un Acord d’asso-
ciació.

3- No és veritat que la UE sigui 

rancuniosa ni venjativa amb 
qui s’ha retirat d’una negocia-
ció o ha deixat la UE. Gibraltar 
va sortir de la UE fruit del Bre-
xit i ara ha assolit un acord po-
lític que estableix la base d’un 
acord fet a mida -a la seva mida- 
i que poca relació té amb el mo-
del d’Acord d’associació d’An-
dorra.

Gibraltar, la UE, el Regne Unit 
i Espanya han fet una demostra-
ció d’alta diplomàcia i de nego-
ciació de primer nivell. Es do-
na la coincidència que el nego-
ciador en cap de la UE ha estat  
el comissari europeu, Maroš 
Šefčovič. La mateixa persona de 
la UE que ha portat la negocia-
ció amb Andorra. Per tant, un 
mateix equip negociador euro-
peu pot assolir un pacte polític 
com el de Gibraltar i un Acord 
d’associació totalment diferent 
com el d’Andorra. La lliçó és que 
la UE està oberta a acords a mi-
da de realitats complexes. Tot 
depèn de com es gestioni i dels 
objectius polítics de fons de les 

parts negociadores.
El pacte polític de Gibraltar 

demostra que la UE respecta els 
petits estats, les seves persones 
i les seves institucions històri-
ques. Demostra que, amb rela-
ció al nostre Acord d’associació, 
no hem de fer cas a cap missatge 
de la por. No hem de votar SÍ per 
la por que altrament la UE ens 
tallarà les carreteres, ens tan-
carà les duanes, ens posarà con-
trols impossibles a les fronteres 
o s’inventarà etiquetes perjudi-
cials... tot això és simplement 
fals. La gran lliçó és que la ciu-
tadania podrà votar SÍ en el 
cas que consideri que sigui un 
acord fet a la mida i necessitats 
d’Andorra i podrà votar NO en 
el cas que consideri que és mi-
llorable i que amb la UE es pot 
assolir un millor acord, fet a la 
nostra mida. Un acord a mida, 
com el que Gibraltar ha demos-
trat que és possible.

Aquesta és la realitat, Gibral-
tar ens dona lliçons. La resta és 
propaganda de poca volada. .

Ve de la pàgina anterior
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Ajuntar les set ordenacions del 
territori que recullen la norma-
tiva que ha de respectar tot el 
trànsit rodat del Principat que 
vulgui accedir al nostre medi 
ambient i entorn protegit és un 
objectiu comú que avui han re-
alçat i posat sobre la taula els 
mandataris de les diferents lo-
calitats en una nova reunió de 
cònsols que ha tingut lloc a la 
Casa Comuna massanenca.

La proposta d’unificació nor-
mativa respon a una petició ex-

Respon a una petició dels Banders, qui van manifestar la dificultat d’aplicar correctament els convenis
EDUARD COMELLAS

La trobada entre els comuns tinguda lloc aquest dimarts a la Casa Comuna massanenca. 

PARIS MAMEGHANI
LA MASSANA

REUNIÓ DE CÒNSOLS

Els comuns acorden unificar les set 
ordenacions d’accés al medi natural

millor de cada document”, ha 
explicat avui la cònsol major de 
la Massana, Eva Sansa.

Sansa també ha avançat que 
des de la parròquia que lidera 
ja s’està ultimant una modifica-
ció de l’ordenació pròpia, i que 
aquesta es traslladarà pròxima-
ment a l’advocat-secretari de 
cònsols, que serà l’encarregat de 
centralitzar les aportacions de 
la resta de parròquies. L’objec-
tiu és elaborar un text base com-
partit, que posteriorment es pu-
gui enriquir amb les especifici-
tats de cada territori. “Encara no 
hi ha un calendari concret, pe-
rò potser d’aquí a una o dues re-
unions ja disposarem d’un text 
treballat per començar a fer-hi 
aportacions”, ha indicat.

Aquesta ordenació conjunta 
no respon, segons els cònsols, 
a un increment d’infraccions 
relacionades amb l’ús del vehi-
cle al medi, sinó a una volun-
tat de coherència normativa. El 
cònsol major d’Andorra la Ve-
lla, Sergi González, ha matisat 
que “no fem aquesta modifica-
ció a causa d’haver rebut un in-
crement de les infraccions per 
part del transport rodat i que 
ens hagi constatat el cos de pro-
tectors, sinó per una qüestió 
de simplificar uns tràmits que 
permetran una sèrie d’avantat-
ges que milloraran l’experièn-
cia amb el medi”. Sobre això, 
Sansa ha posat com a exemple 
que es clarificaran els camins 
per a aquelles persones que du-
en a terme la pràctica del trial, 
“qui veuran ben definits els ca-
mins d’accés”. .

pressa del Cos de Banders, que 
ja havia manifestat a les admi-
nistracions la dificultat de ges-
tionar i aplicar correctament 
els convenis de protecció del 
territori degut a la disparitat de 
regulacions entre parròquies. 
“El Cos de Banders ja ens va co-
municar el seu neguit i dificul-
tat per haver d’estudiar cadas-
cuna de les ordenacions per se-
parat. Per aquest motiu, ens van 
demanar a les administracions 
si podríem dissenyar una carto-
grafia col·lectiva que harmonit-
zés d’aquesta forma tot el regla-
ment per tal d’extreure així el 

Eva Sansa

«Encara no hi ha un 
calendari, però en 
una o dues reunions ja 
disposarem d’un text per 
anar fent aportacions»

CÒNSOL MAJOR DE LA MASSANA
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Dilluns, 26 de febrer del 2024

CONVOCATÒRIA D’ASSEMBLEA GENERAL ORDINÀRIA DE L’SDADV

A l’atenció dels membres de l’SDADV

En compliment del que disposen els apartats 4 i 5 de l’article 15 dels estatuts de l’SDADV, es convoca 
l’Assemblea General Ordinària número 29, que se celebrarà el dijous 17 de juliol del 2025, a les 9 hores 
en primera convocatòria i a les 10 hores en segona convocatòria.

L’Assemblea General Ordinària tindrà lloc a la seu de les oficines de l’SDADV, Av. Príncep Benlloch, núm. 
30, Edifici Clara Rabassa, planta baixa, Coworking Smart Executive, sala de reunions, d’Andorra la Vella.

L’ordre del dia previst, és el següent:

1. Informació i aprovació, si escau, de l’avantprojecte de pressupost per a l’exercici 2026, partint 
del % de les despeses administratives per a l’exercici 2026.

2. Presentació del reglament intern de funcionament del personal de l’SDADV.
3. Elecció del representant en el Consell d’Administració dels titulars de drets d’organitzacions de 

radiodifusió i d’organismes que comuniquen els seus programes per mitjà de fil; i del represen-
tant dels titulars de drets d’autor sobre altres tipus d’obres.

4. Torn de precs i preguntes.
5. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de l’assemblea general número 29.

Per a qualsevol aclariment o informació complementària podeu contactar amb l’SDADV mitjançant el 
correu electrònic sdadv@sdadv.ad

Durant la reunió de cònsols, els 
mandataris han informat que 
aquest dimarts ha tingut lloc una 
trobada amb la nova Junta del Col-
legi d’Arquitectes. Els cònsols han 
valorat positivament el to i l’acti-
tud del nou comitè, destacant que 
s’ha mostrat obert al diàleg i dis-
posat a treballar conjuntament 
amb les institucions. “Ha estat 
una reunió de diàleg i plena pre-
disposició per treballar conjunta-
ment entre institucions”, han co-
incidit a remarcar els represen-
tants comunals.

Tant Sansa com González han 
celebrat aquest canvi de tarannà 
i han defensat que “havia de que-
dar enrere el clima de tensió i de-
sacord que hi ha hagut els dar-
rers mesos entre els estaments”. 
Aquest desacord, que havia trans-
cendit a l’àmbit públic, es va ma-
nifestar especialment en relació 
amb l’encàrrec d’assessories ex-
ternes per part dels comuns a cau-
sa de la manca de comunicació 
amb el Col·legi. “Faltava una tau-
la de diàleg que ens deixa molt 
satisfets perquè és el que ens toca 
viure ara, un clima obert i d’ente-
sa que faci més entenedor els ne-
guits d’ambdues institucions”, 
ha raonat el cònsol de la capital, 
afegint que trametran al col·legi 
esmentat un llistat amb els pro-
blemes actuals que volen fer en-
tendre al seu col·lectiu.

ANA

Trametran a l’ens 
un llistat amb els 
problemes actuals

Els mandataris confien a restablir la 
col·laboració amb el Col·legi d’Arquitectes

P.M.
LA MASSANA

Vista aèria d’una urbanització.

en una revisió urbanística no 
pot presentar projectes en aque-
lla mateixa parròquia durant un 
període de tres anys. Aquesta res-
tricció, ha afirmat, “genera una 

manca de competència real” i ha 
defensat que “potser caldrà re-
visar aquest codi per evitar con-
flictes d’interessos i garantir una 
competència més lliure”. .

Sergi González

«Faltava una taula de 
diàleg que ens deixa 
molt satisfets perquè és 
el que ens toca viure ara, 
un clima obert i d’entesa»

CÒNSOL MAJOR D’ANDORRA LA VELLA

Un dels temes plantejats ha es-
tat la baixa participació d’arqui-
tectes col·legiats en licitacions 
públiques, com les revisions dels 
POUP. Sansa ha explicat que una 
de les causes identificades és que, 
segons el codi deontològic actu-
al, un arquitecte que col·labora 
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
anunciat aquest dimarts nove-
tats importants en el programa 
Reviu, destinat a mobilitzar ha-
bitatges en desús o que requerei-
xen rehabilitació perquè puguin 
ser incorporats al mercat de llo-
guer. Després de gairebé un any 
de funcionament, l’executiu co-
munal introdueix canvis amb 
l’objectiu de fer el projecte més 
atractiu per als propietaris i d’in-
crementar la seva eficàcia.

Una de les modificacions més 
rellevants és l’obertura a la par-
ticipació d’entitats bancàries. 
Segons ha explicat el conseller 
de Transformació Digital, Soste-

Els preus de referència dels lloguers se situen entre els 600 i 670 euros per a un pis d’una habitació

El programa Reviu s’obre als bancs 
per finançar la rehabilitació dels pisos

REFORMULACIÓ DE LA INICIATIVA

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA / TONY LARA

El conseller de Transformació Digital, Sostenibilitat i Habitatge d’Andorra la Vella, Marc Torrent. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

nibilitat i Habitatge, Marc Tor-
rent, ja s’han iniciat converses 
amb diversos actors del sector fi-
nancer, i MoraBanc ha estat una 
de les entitats que ha mostrat 
interès. Aquesta col·laboració 
permetria establir un nou mo-
del publicoprivat per facilitar 
el finançament de les reformes, 
paral·lel al sistema actual, basat 
en finançament íntegrament 
públic. Torrent ha indicat que 
aquest nou format encara s’està 
acabant de definir, però que la 
intenció és concretar-lo tan avi-
at com sigui possible.

Pel que fa al model vigent, es 
manté l’estructura però amb mi-
llores substancials. En el cas d’un 
habitatge de tres habitacions, 
per exemple, la xifra màxima de 

finançament passa dels 40.000 
euros actuals als 60.000 euros. 
Al mateix temps, la subvenció 
a fons perdut s’eleva fins al 30% 
del cost de la reforma, de mane-
ra que, en el mateix supòsit, pot 
passar de 8.000 a 18.000 euros. 
Aquest finançament es continu-
arà retornant mitjançant les ren-
des que es percebin dels lloguers, 
i no tindrà cap interès.

El programa manté també els 
avantatges operatius, com ara 
la gestió integral del lloguer i 
de les obres de rehabilitació 
per part del comú, per períodes 
compresos entre cinc i 15 anys. 
També es garanteixen l’exemp-
ció de tributs comunals, l’asses-
sorament per a l’obtenció de la 
cèdula d’habitabilitat, el retorn 
de l’immoble en bon estat i el co-
brament assegurat del lloguer. 
“El Reviu comporta múltiples 
beneficis per als propietaris: la 
garantia de cobrament dels llo-
guers, la posada al dia de l’habi-
tatge, l’augment de la subven-
ció a fons perdut, la gestió inte-
gral dels treballs de reforma, la 
bonificació dels tributs comu-
nals i fins i tot la gestió de l’ob-
tenció de la cèdula d’habitabili-
tat i el retorn de l’habitatge en 
bon estat”, ha detallat Torrent.

Quant als preus de referència 
dels lloguers dins del programa, 
aquests se situen entre els 530 i 
els 600 euros per a un estudi; en-
tre 600 i 670 euros per a un pis 
d’una habitació; entre 670 i 740 
euros per a dos dormitoris, i en-
tre 740 i 800 euros per a un ha-
bitatge de tres habitacions. Tor-
rent ha remarcat que aquestes 
són les quantitats que percebran 
els propietaris, però que l’im-
port final que pagaran els inqui-
lins es calcularà en funció de la 
seva situació socioeconòmica i 
de la tipologia de l’immoble. .

Marc Torrent

«El programa comporta 
múltiples beneficis per 
als propietaris, com per 
exemple la posada al 
dia de l’habitatge»

CONSELLER D’HABITATGE
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Amb esforç i 
determinació, 
ens apropem 

a l’èxit

Frank Porté - Pilot
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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Les obres de l’exposició sobre la 
censura artística programada a 
l’Espai Caldes han estat traslla-
dades aquest dimarts al matí fo-
ra del país. L’exposició, que ha-
via estat impulsada pel Museu 
de l’Art Prohibit, va quedar clau-
surada el mateix dia de la seva 
inauguració a finals de maig, 
després que el Comú d’Escal-
des-Engordany ordenés la reti-
rada d’una de les peces exposa-
des: la portada del setmanari sa-
tíric Charlie Hebdo, amb el lema 
‘Tout est pardonné’.

La retirada de l’obra, conside-
rada unilateral pel museu orga-
nitzador, va provocar que la res-
ta de l’exposició fos immediata-
ment cancel·lada. Ara, les peces 
continuaran el seu recorregut 
expositiu a Itàlia, on s’explicarà 
el context i les circumstàncies 
de la seva cancel·lació a Andorra. 
“Sabíem que algunes peces podi-
en generar recels, però aquesta 
no ens l’esperàvem”, ha afirmat 
Lídia Penelo, del departament 
de Comunicació del Museu de 
l’Art Prohibit, en declaracions a 
Ràdio i Televisió d’Andorra. En 

L’afer de la censura a l’Espai 
Caldes es coneixerà a Itàlia
L’exposició es va clausurar el mateix dia de la inauguració, el 29 de maig

LES OBRES MARXEN DEFINITIVAMENT DEL PAÍS SANITAT

RTVA

Instant de la retirada de les obres.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Andorra s’afegeix al Lletres 
Compartides amb Mariona Bessa
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Andorra se suma al programa 
Lletres Compartides, que té 
com a objectiu principal donar 
la màxima projecció pública als 
escriptors dels territoris de par-
la catalana per apropar-los als 

lectors dels altres territoris que 
encara no els han llegit. Així, en-
guany l’autora escaldenca Mari-
ona Bessa serà la representant 
andorrana d’aquest projecte. 
Cal saber que aquesta participa-
ció és gràcies al conveni signat 
entre el Ministeri de Cultura, Jo-
ventut i Esports i la Institució de 

SUMA DE SINERGIES LITERÀRIES
MARIONA BESSA

L’autora escaldenca Mariona Bessa. 

les Lletres Catalanes, amb la fi-
nalitat així de contribuir a la in-
ternacionalització dels escrip-
tors del Principat.

Sobre la iniciativa, Lletres 
Compartides és un projecte 
que va néixer el 2022 i s’ha anat 
desenvolupant amb l’objectiu 
de consolidar un espai litera-
ri comú. Cal destacar que està 
format per un total de 17 au-
tors que representen diferents 
estils i gèneres literaris com la 
novel·la, la poesia, la literatu-
ra infantil i juvenil, i el teatre i 
l’assaig, entre altres. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Ministeri de Salut i l’Àrea 
de Seguretat Alimentària i 
Entorn (ASAE) han rebut una 
alerta alimentària a través 
del Sistema d’Alerta Ràpida 
per a Aliments i Pinsos de la 
Unió Europea (RASFF) relati-
va a la presència d’alcaloides 
tropànics (component na-
tural) en el producte de fari-
na sense gluten de la marca 
Dr. Schär. El producte afec-
tat és Mix It Dunkel Rustico, 
marca Dr. Schär, en format 
d’1 quilogram i els números 
de lots afectats són 41025C, 
151025A, 071225B, 220126A 
i 130226D, amb data de con-
sum el 14.10.25, 15.10.25, 
07.12.25, 22.01.26 i 13.02.26, 
respectivament. .

Alerta sanitària 
en una farina 
sense gluten 
de Dr. Schär

GOVERN D’ANDORRA

El producte retirat. 

aquest sentit, ha defensat que el 
museu té el deure d’explicar pú-
blicament el que ha passat: “El 
que ha passat a Andorra no hau-
ria de passar i el que hem de fer 
nosaltres com a museu és expli-
car-ho perquè no torni a passar”.

Cal recordar que l’exposició  
es va inaugurar el 29 de maig a 
l’Espai Caldes com a fruit d’una 
col·laboració entre el Comú d’Es-
caldes-Engordany i el Museu 

de l’Art Prohibit, amb obres re-
conegudes internacionalment 
per haver estat objecte de con-
trovèrsia, retirada o censura. En-
tre elles, hi figurava la portada 
de Charlie Hebdo publicada des-
prés dels atemptats del 2015 a 
París. Aquell mateix dia, el co-
mú va ordenar la retirada de la 
peça per motius de seguretat, i 
poc després la mostra es va tan-
car completament. .
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/
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El Govern ha aprovat la licitació 
per eixamplar parcialment un 
tram de la carretera general 4 
amb l’objectiu de millorar la segu-
retat i la fluïdesa de la circulació 
en un dels revolts més tancats del 

El Govern continua les obres 
per millorar el confort i l’efi-
ciència energètica del refu-
gi guardat del Comapedro-
sa. Aquest dimecres s’ha li-
citat la fase 3, que preveu 
reubicar els lavabos del so-
terrani a la primera planta 
i millorar l’aïllament interi-

país, situat a l’Espalmera de Pal. El 
projecte, impulsat pel ministre de 
Territori i Urbanisme, Raül Ferré, 
respon a les dificultats que supo-
sa actualment el pas de vehicles 
pesants, especialment autobusos 
llargs, que sovint hi han de manio-
brar o hi queden encallats. Aques-
tes condicions han provocat di-
verses incidències i talls puntu-
als de trànsit. Paral·lelament, s’ha 
autoritzat la licitació de les obres 
per a la construcció d’una voravia 
d’uns 30 metres al Tarter, al mar-
ge ascendent de la CG-2. .

or i del sostre per optimitzar el 
consum energètic.Fins ara, s’hi 
han invertit més de 500.000 eu-
ros en actuacions com la reno-
vació del sistema fotovoltaic, 
el canvi de finestres i la instal-
lació de vàters secs a l’exterior, 
en el marc de les dues primeres 
fases del projecte. Les empre-
ses interessades a participar en 
el concurs públic tenen temps 
fins al 7 d’agost. .

Set mesos d’obres a la CG-4 
per millorar un dels revolts 
més problemàtics del país

El Govern licita la tercera 
fase d’obres al refugi 
guardat del Comapedrosa 

També es licita una 
voravia, d’uns 30 
metres, al Tarter

La nova fase inclou la reubicació dels lavabos 
i l’aïllament interior i del sostre de l’edifici

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Govern ha presentat una mo-
dificació de la Llei reguladora de 
les professions titulades de la sa-
lut amb l’objectiu d’adaptar la 
normativa a les necessitats actu-
als del sistema sanitari, que s’ha 
vist afectat per manca de perso-
nal. L’Executiu ha destacat que 

Salut amplia l’accés a les 
professions sanitàries
La reforma preveu permisos, accés a estrangers i renovacions per dèficit

CONSELL DE MINISTRES
SFGA

La ministra de Salut, Helena Mas, i la cap d’Àrea de recursos sanitaris, Carme Pallarés, durant la roda de premsa d’aquest dimarts. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Consell de Ministres ha 
aprovat el nomenament de 
Mònica Mirabet com a no-
va notària. Mirabet assumi-
rà les noves funcions a partir 
del dia 5 de juliol del 2025, 
moment en què es produirà 
la jubilació de la notària actu-
al, Rosa Maria Ferràndiz. Mi-
rabet va ser la candidata gua-
nyadora de la convocatòria 
del procés de selecció pel con-
curs d’oposició que el Govern 
va obrir l’any passat. .

Mònica Mirabet 
substituirà 
Ferràndiz com 
a notària al juliol

GOVERN D’ANDORRA

La nova notària, Mònica Mirabet. 

la dependència del sistema sa-
nitari andorrà respecte dels pro-
fessionals de la salut forans ha 
posat en evidència la necessitat 
d’introduir ajustos normatius. 
El projecte, que s’ha consensuat 
amb el Consell de Col·legis Pro-
fessionals d’Andorra (CCPLA) i el 
Servei Andorrà d’Atenció Sanità-
ria (SAAS), ha previst un seguit 
de mesures destinades a garantir 

l’accés a l’atenció sanitària i pre-
servar els drets lingüístics i admi-
nistratius relacionats amb l’exer-
cici professional. Així doncs, s’ha 
establert la possibilitat d’atorgar 
permisos provisionals d’exercici 
de fins a dos anys a professionals 
amb deu anys d’escolarització al 
Principat, encara que no dispo-
sin del certificat oficial de conei-
xement del català (nivell B2). .
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El pròxim 26 de juny, Andor-
ra viurà un dels esdeveniments 
institucionals més rellevants de 
l’any amb el jurament del nou 
copríncep episcopal, Josep-Llu-
ís Serrano Pentinat, que tindrà 
lloc a la Casa de la Vall. L’acte, or-
ganitzat amb gran detall, pre-
veu reunir prop de 1.500 perso-
nes, segons ha informat aquest 
matí el síndic general, Carles En-
senyat, en roda de premsa.

L’assistència estarà distribuï-
da en diversos punts estratègics 
del centre històric d’Andorra la 
Vella. La zona habilitada per al 
públic a la Casa de la Vall podrà 
acollir unes 500 persones, i al re-
corregut oficial –que el coprín-
cep farà a peu pel carrer de la 
Vall fins a l’església de Sant Este-
ve– s’hi preveuen 500 persones 
més. Finalment, la plaça de l’Es-
glésia tindrà un aforament esti-
mat també per a 500 persones. 

L’acte del 26 de juny 
no comptarà amb la 
participació de Vives

Més de 1.500 persones assistiran 
al jurament de Josep-Lluís Serrano

El Patronat de Dames de Meritxell renova el 
logotip i l’eslògan després de més de 50 anys

ESDEVENIMENT INSTITUCIONAL

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

A aquestes xifres s’hi sumaran 
entre 700 i 1.000 estudiants dels 
tres sistemes educatius del país, 

que podran seguir l’acte des de 
punts habilitats.

L’acte començarà a les 10.50 

hores, amb l’arribada del co-
príncep episcopal a la plaça 
Príncep Benlloch, des d’on ini-
ciarà el recorregut a peu pel car-
rer de la Vall. A les 12.00 hores 
s’iniciarà la sessió solemne de 
jurament, i a les 12.30 hores, el 
cos de Policia retrà honors a la 
bandera mentre l’ONCA inter-
pretarà l’himne nacional. A les 
13.00 hores, el copríncep i el cap 
de Govern continuaran a peu 
fins a l’església de Sant Esteve.

Per facilitar el seguiment pú-

 DONA SECRET

El nou logotip del Patronat.

El Patronat de Dames de Me-
ritxell ha presentat aquest di-
marts la renovació del seu logo-
tip i eslògan, una acció que sim-
bolitza “el nostre compromís 
renovat amb la tasca que fem 
junts”. Segons han esmentat en 
un comunicat, després de més 

plementa amb una tipografia 
contemporània i accessible. Els 
colors de la bandera andorra-
na, en afegit, representen els 
valors i la identitat gràfica del 
Patronat, reforçant així la se-
va connexió amb el patrimoni 
cultural. Pel que fa a l’eslògan, 
aquest ha passat a ser ‘Cami-
nem junt perquè ningú es que-
di enrere’. .

de 50 anys amb la imatge inspi-
rada en els arcs del Santuari de 
Meritxell, el redisseny del logo-
tip marca un avenç significatiu 
cap a una identitat visual més 
moderna i simplificada. Amb 
tot, preservant l’essència de la 
seva estructura original.

Així doncs, el logotip passa a 
tenir un únic arc que simbolit-
za la singularitat que es com-

SFGA

L’acte començarà a les 10.50 hores, amb l’arribada del copríncep a la plaça Príncep Benlloch.

NOVA IMATGE

La plaça del Consell 
General comptarà 
amb una zona de 
públic amb pantalles 
gegants per seguir-ho

blic, la plaça del Consell Gene-
ral comptarà amb una zona de 
públic amb pantalles gegants, 
i l’accés s’hi tancarà a les 11.45 
hores “per motius de seguretat”. 
També es podrà seguir en direc-
te des de la sala Consòrcia del 
Centre de Congressos, on s’han 
habilitat 200 cadires, així com a 
través de canals oficials. .
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw
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El grup parlamentari Socialde-
mòcrata treballa en una proposi-
ció de llei per crear la figura del 
defensor de les generacions futu-
res. L’objectiu és garantir que les 
polítiques actuals no comprome-
tin els drets i les necessitats de les 
persones que vindran. Així ho ha 
anunciat la presidenta suplent 
del grup i consellera general, Su-
sanna Vela, en una compareixen-
ça davant dels mitjans, acompa-
nyada per la secretària d’orga-
nització de la formació, Maria 
Nazzaro.

Segons Vela, la proposta s’ins-
pira en la definició de desenvolu-
pament sostenible recollida per 
les Nacions Unides l’any 1987, i 
en la Declaració de Rio de 1992. 
En aquest sentit, ha subratllat 

El grup parlamentari de 
Concòrdia ha presentat un 
conjunt de preguntes escri-
tes arran de la reestructura-
ció del servei de transport pú-
blic anunciada pel Govern, la 
qual entrarà en vigor el prò-
xim 7 de juliol. En concret, 
la formació vol conèixer els 
motius que han portat a la 
supressió de la Línia Circular 
(LC), que actualment connec-
ta Andorra la Vella i Escaldes-
Engordany.

La consellera general Ma-
ria Àngels Aché ha registrat 
les qüestions al Consell Gene-
ral i ha expressat que l’elimi-
nació d’aquesta línia ha ge-
nerat preocupació entre les 
persones usuàries. Segons ex-
posa, la LC permet connectar 
diversos nuclis urbans sense 
necessitat de transbord, i re-
presenta un servei essencial 
per a col·lectius com la gent 

que la nova norma hauria d’inte-
grar una visió transversal en totes 
les accions legislatives i preveure 
una avaluació sistemàtica de l’im-
pacte de qualsevol norma sobre 
les generacions futures. Els eixos 
centrals seran la sostenibilitat, el 
benestar social, la cohesió, i l’ava-
luació de l’impacte a llarg termini 
de les polítiques públiques. .

El PS vol blindar 
els drets de 
les futures 
generacions
Els criteris centrals del text seran la sostenibilitat, 
la cohesió i l’impacte a llarg termini

FIGURA D’UN DEFENSOR DEMANDA PARLAMENTÀRIA

EL PERIÒDIC 
ESCALDES-ENGORDANY

Concòrdia qüestiona 
els motius de 
l’eliminació de la LC
El grup reclama els 
criteris, dades d’ús i si 
la línia es mantindrà en 
hores punta

CONSELL GENERAL

Maria Àngels Aché, al Consell General.

PARTIT SOCIALDEMÒCRATA

Nazzaro i Vela durant la compareixença. 

gran, les famílies amb infants i 
les persones treballadores. 

Aché demana al Govern quins 
criteris han justificat la decisió 
de suprimir la línia, i si s’ha ela-
borat algun estudi sobre l’impac-
te que pot tenir entre la ciutada-
nia. A més, sol·licita informació 
sobre la mitjana diària d’usua-
ris durant els darrers sis mesos i 
les franges d’edat de les persones 
que actualment fan servir aquest 
recorregut. 

Finalment, la parlamentària 
de Concòrdia vol saber si l’Exe-
cutiu ha valorat la possibilitat 
de mantenir la Línia Circular du-
rant les hores de més afluència. .

EL PERIÒDIC 
ESCALDES-ENGORDANY

Andorra Telecom passa el 
correu a Gmail per capacitat

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Andorra Telecom inicia un can-
vi significatiu en el seu servei de 
correu electrònic amb la migra-
ció a la tecnologia de Google. A 
partir d’ara, els 8.500 usuaris del 
domini @andorra.ad operaran 

a través de la plataforma Gmail, 
un moviment que té com a ob-
jectiu reforçar la seguretat i aug-
mentar la capacitat d’emmagat-
zematge del servei. 

Segons ha explicat el respon-
sable de màrqueting i vendes 
de la companyia, Xavier Agulló, 
“aquesta migració de plataforma 

CANVI SIGNIFICATIU
ANDORRA TELECOM

El responsable de vendes, Xavier Agulló.

ens permetrà diverses coses que 
són positives des del punt de vista 
d’usuari: per començar, tenir més 
seguretat. S’activarà el doble fac-
tor d’autenticació obligatori, ha-
bitual en aquest tipus de serveis 
de correu”. A més, ha detallat que 
la capacitat de memòria s’amplia-
rà: “Fins ara era d’un giga i a partir 
d’ara serà de cinc gigues per usu-
ari”. Per garantir la continuïtat 
del servei, serà necessari que cada 
usuari actualitzi les seves dades 
personals abans de l’1 de juliol. .
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https://www.becrestaurant.com/home/
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Gerard Piqué, ha decidit assumir 
personalment totes les despe-
ses del desplaçament dels aficio-
nats de l’FC Andorra que vulguin 
acompanyar l’equip a Ponferra-
da, en el decisiu partit d’aquest 
dissabte contra la Ponferradina 
(20.30 hores), en què està en joc 
l’ascens a Segona Divisió.

El màxim accionista de l’ens 

El mandatari anuncia a les xarxes: «Necessitem l’ajuda de tots els que vulgueu venir a recolzar l’equip!»
@FCANDORRA

Gerard Piqué, al vestidor de l’estadi encampadà de la FAF.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Piqué pagarà el desplaçament 
dels aficionats tricolor a El Toralín

FUTBOL - PLAY-OFF DE PRIMERA RFEF

Esports

Gerard Piqué

«És una bogeria, però 
un cap de setmana a 
Ponferrada mola [...] Si no 
sou del país i voleu venir, 
apunteu-vos també!»

MÀXIM ACCIONISTA DE L’FC ANDORRA

ho ha anunciat a través de la xar-
xa social X, on ha fet una crida 
directa al suport massiu dels se-
guidors andorrans: “Necessitem 
l’ajuda de tots els que vulgueu ve-
nir a recolzar l’equip! M’encarre-
garé personalment de tot el cost”. 
També es planteja organitzar au-
tocars des d’altres ciutats si hi ha 
prou interès entre aficionats que 
no resideixen al Principat: “Si 
no sou d’Andorra i voleu venir, 
apunteu-vos també! Buscarem 
la manera d’organitzar autocars 

L’Inter jugarà la primera ronda de la Champions contra l’FCSB

33 L’Inter Club d’Escaldes ja coneix el 
rival al qual s’enfrontarà en la primera 
ronda prèvia de la Champions 
League: l’FCSB, també conegut 
com a Steaua de Bucarest, el vigent 
campió de la Superliga romanesa. 
El partit d’anada serà el 8 o el 9 de 
juliol a la capital de Romania, i el 
de tornada, el 15 o el 16 de juliol al 
Principat. En la mateixa ronda, però 
de la Conference League, l’Atlètic 

Club d’Escaldes s’enfrontarà contra 
l’F91 Dudelange, tercer classificat 
de la BGL Ligue luxemburguesa, 
amb el duel d’anada disputant-se 
al Principat. Per la seva part, l’FC 
Santa Coloma es veurà les cares 
amb l’FK Borac Banja Luka, amb 
el primer matx fora de casa, el 
segon de la WWIN Liga de Bòsnia 
i Hercegovina. L’anada tindrà lloc el 
10 de juliol, i la tornada el 17.

d’altres ciutats si és necessari”.
Abans, el club havia previst 

un viatge amb autobús el ma-
teix dissabte, amb retorn un cop 
finalitzat l’enfrontament, per 
un preu de 50 euros que incloïa 
tant el transport com l’entrada a 
El Toralín. Els qui preferien des-
plaçar-se pel seu compte podien 
adquirir només l’entrada per 15 
euros. “Sé que és una bogeria, pe-
rò un cap de setmana a Ponferra-
da mola”, ha afegit la cara més vi-
sible de l’entitat. .
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L’Associació de Trasplantats i 
Donants d’Andorra (ATIDA) ha 
presentat aquest dilluns la par-
ticipació en els Jocs Mundials de 
Trasplantats, els quals tindran 
lloc el proper 17 d’agost a Dres-
den, Alemanya. Es tracta d’una 
competició internacional que 
aplegarà més de 2.000 atletes 
de més de 50 països, tots ells 
trasplantats, amb l’objectiu de 
promoure la donació d’òrgans 
i visibilitzar la possibilitat de 
continuar vivint amb plenitud 
després d’un trasplantament.

L’acte, que ha comptat amb 
la presència del secretari d’Es-
tat de Joventut i Esports, Alain 
Cabanes, ha servit per donar 
suport institucional a l’equip 
i per presentar els tres espor-
tistes que hi representaran An-
dorra: la secretària de l’associa-
ció, Mari Martínez; el president, 
Toni Gamero, i el nou membre 
Kiko Castillo, qui s’estrena a la 
competició. “El que volem és 
mostrar que després d’una do-
nació i d’un trasplantament hi 
ha vida, i que es pot fer esport 
quasi d’elit i tenir una vida nor-
mal”, ha destacat Gamero. Tot i 
dir no tenir “tanta ambició com 
el company”, assegura que farà 
tot el possible per portar algun 
resultat positiu al Principat.

Per la seva banda, Martínez ha 
subratllat l’emoció de tornar a 
participar en uns Jocs que van 
molt més enllà de la competició: 
“És una experiència molt enri-
quidora. No és el mateix expli-
car la teva vivència a qualsevol 
persona que fer-ho amb algú que 
ha viscut el mateix. Et sents com-

Seran tres els 
representants que 
competiran a Alemanya

ATIDA anuncia la delegació present 
en els Jocs Mundials de Trasplantats

CITA INTERNACIONAL

ANA / E.M.

Alain Cabanes, Mari Martínez, Kiko Castillo i Toni Gamero, durant la presentació.

CATARINA KOHLER PACINO
ESCALDES - ENGORDANY

preparant-me a fons. Per a mi és 
un repte molt gran tornar a com-
petir després de la malaltia”. El 
seu objectiu és clar: “Intentar 
guanyar una medalla, sobretot 
en la cursa de carretera”.

Per la seva part, Cabanes ha re-
marcat que la participació an-
dorrana s’emmarca dins del pro-
grama ‘Mou-te’, destinat a pro-
moure l’esport en tots els àmbits 
de la societat: “És molt agradable 
poder acompanyar-los en aquest 
repte, donar-los suport institu-
cional i econòmic. Aquesta com-
petició representa una altra di-
mensió del que volem fomentar 
amb el programa: l’esport com 
a eina d’inclusió i superació”. .

MARI MARTÍNEZ

KIKO CASTILLO

«No és el mateix explicar la teva vivència a 
qualsevol persona que fer-ho amb algú que ha 
viscut el mateix. Et sents compresa»

«Porto des del novembre preparant-me a 
fons. Per a mi és un repte molt gran tornar a 
competir després de la malaltia»

SECRETÀRIA D’ATIDA

NOU MEMBRE DE L’EQUIP

presa i, alhora, pots ajudar i ser 
ajudada”. També ha assenyalat 
que aquesta serà la delegació tri-
color més nombrosa fins ara.

Castillo, que representarà el 

país en les proves de contrare-
llotge, ha compartit l’esforç per-
sonal que ha suposat tornar a en-
trenar-se després del trasplanta-
ment: “Porto des del novembre 
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Joan Vinyes i Jordi Mercader es 
van tornar a posar al volant del 
Hyundai i20-Rallycar, el passat 
cap de setmana, per participar 
en la 58a edició del Ral·li d’Ou-
rense, la tercera prova del su-
percampionat d’Espanya de ral-
lis que en la prova gallega es va 
disputar en la modalitat d’as-
falt, i en la qual la dupla va as-
solir la quarta plaça amb un 
temps d’1:40’12.0.

La cita va tenir una configu-
ració de dos dies de competició, 
amb un total de 14 trams amb 
un recorregut de 493,27 quilò-
metres, dels quals 159,76 van 
correspondre als trams crono-
metrats.

La primera etapa, disputada 
el divendres, va tenir dificultat 
afegida a les ja exigents carre-
teres. En aquesta, Vinyes i Mer-
cader van acabar en sisena po-
sició. La regularitat de la pare-
lla va donar els seus fruits a la 

Joan Vinyes finalitza 
quart al Ral·li d’Ourense
Es tracta de la tercera cita del supercampionat d’Espanya de la categoria

AUTOMOBILISME

FOTOESPORT

Joan Vinyes durant la cita gallega.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

segona jornada, en la qual amb 
un ritme alt es van mantenir 
sempre entre els llocs davan-
ters, i els errors dels seus rivals 
els van permetre escalar llocs 
fins al quart definitiu.

Els vencedors van ser Javi-
er Pardo i David de la Puen-
te (1:35’51.2), seguits per Da-
niel Berdomas i Brais Miron 
(1:37’32.9), i Pepe López i David 
Vázquez (1:38’11.8). .

Andona conclou la 
primera competició

Nova tirada de 45.000 
segells dels Jocs

CICLISME 3 L’Acadèmia Ci-
clista Andona ha gaudit de 
la seva primera experiència 
competitiva. Va ser el pas-
sat dissabte en la Copa Ca-
talana de Sant Joan Despí, 
on Vera Florencio va acon-
seguir classificar-se com a 
primera fèmina en catego-
ria principiant. També van 
participar Roc Caubet, Lo-
la Florencio i Pepe Melsió, 
en categoria aleví; i Valenti-
na Herbert, Gil Escorihuela 
i Bernat Melsió, en infantil.

MULTIESPORTIU 3 Amb mo-
tiu de la celebració dels Jocs 
dels Petits Estats, Correos 
ha emès un segell en què, 
juntament amb el logotip 
oficial de l’esdeveniment, 
apareix la imatge difumi-
nada d’un esportista en ple-
na competició. Val a dir que 
s’ha fet una tirada de 45.000 
exemplars al preu d’un eu-
ro que es poden adquirir 
l’oficina de Correos d’An-
dorra la Vella o bé a través 
de Correos Market.

Breus

Concerts a les 21.30 h.  Entrada lliure amb col·lecta 
Reserva a:  www.amicsdelsorgues.comOrganitza

https://www.amicsdelsorgues.com/
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https://www.bca.ad/
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CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

BLINDADO

DESTINO FINAL, LAZOS DE 
SANGRE

COMO ENTRENAR A TU DRAGÓN PARTIR UN JOUR

E E

MISIÓN: IMPOSIBLE
SENTENCIA FINAL

LILO Y STITCHBALLERINA LA TRAMA FENICIA

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 18
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella 

Tel. 820107

Dijous 19
F. Enclar

Av. Príncep Benlloch 87 
Andorra la Vella 

Tel. 804333

Divendres 20
F. Enclar

Av. Príncep Benlloch 87 
Andorra la Vella 

Tel. 804333

Dissabte 21
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia

9:30
Debat d’orientació política

12:00
Mou-te

12:20
El trànsit

13:35
Horitzons

14:10
El temps migdia

14:15
La Companyia

15:00
La Companyia

16:00
Informatiu migdia

16:25
El temps migdia

16:30
Informatiu migdia

16:55
El temps migdia

17:00
El Trànsit

17:20
Club Piolet

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia

20:35
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:10
El temps vespre

21:15
Memòries d’arxiu

21:50
Debat d’orientació política

23:50
La companyia

Debat d’orientació política09.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


AMAZON

«Als racons més foscos 
de la nostra ment s’oculta 
un concepte tan antic 
com l’ésser humà: el mal»

Jordi Wild

VALORACIÓ

RESUM

En aquestes pàgines 
t’embarques en un viatge 
inquietant a través de vuit crims, 
cada un més terrible, amb els 
quals l’autor mostra i reflexiona 
sobre la maldat i com es pot 
infiltrar als llocs menys esperats. 
Indaga dins les ments malaltes 
d’assassins, psicòpates, 
egòlatres i monstres, revelant, 
des d’una perspectiva 
psicològica i científica, quines 
van ser les seves motivacions i 
secrets més foscos que els van 
portar a cometre els crims.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

Anatomia del mal

Jordi Wild

B

2024

Crònica negra

304

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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FORCADA QUEVEDO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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